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În tinereţe, superba actriță italiană Ornella Muti a fost condamnată la 
închisoare după ce a lipsit de la un spectacol de teatru, motivându-

și absența cu un certificat medical 
fals. Dat fiind că, în aceeași seară,  
actrița a participat la o gală de caritate 
în Rusia, alături de Vladimir Putin,  
teatrul unde juca a dat-o în judecată! 
Câțiva ani mai târziu, Curtea de Casație 
a condamnat-o pe Ornella Muti la 6 
luni de închisoare.

ALMAS,

,
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TimișRECAS,

 Pagină realizată de Roxana DAMIAN

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

„Civilizația înseamnă, în primul rând, respectarea legii!“ 

Domnule primar, mulţumin-
du-vă pentru faptul că aţi acceptat 
să dialogăm astăzi, aş dori să vă 
întreb, pentru locuitorii oraşului 

dumneavoastră, pentru buna lor informare, despre un 
fenomen, aş putea spune, cu care se confruntă tot mai des 
localităţile, acela al maşinilor oprite aiurea, cum spun oa-
menii, care creează multe probleme traficului şi împotriva 
căruia aţi luat atitudine. Ce ar trebui să cunoască cetăţenii 
pentru a evita anumite neplăceri în acest sens?  

În primul rând, aşa cum se consemnează şi în Proiectul 
de Hotărâre iniţiat de mine la sfârşitul lunii trecute, e vorba şi 
e bine că mă întrebaţi acest aspect pentru că el vizează şi pe cei 
care tranzitează oraşul nostru, este vorba, cum spuneam, des- 
pre hotărârea noastră de a bloca, ridica, transporta şi depozita 
acele autovehicule care, parcate în alte locuri decât cele spe-
cial amenajate, blochează circulaţia ori ocupă locurile de par-
care destinate persoanelor cu dizabilităţi, fără a păstra, la loc 
vizibil, legitimaţia care să confirme dizabilitatea.  

Unde îşi vor putea găsi cei care încalcă prevederile 
acestei hotărâri maşinile ridicate?  

Pe Calea Bazoşului nr. 1.  
Domnule primar, este extreme de important ceea ce îmi 

spuneţi, din acest motiv aş dori să mai aflu şi despre gradul de 
răspundere pe care şi-l asumă cei care ridică aceste maşini 
parcate ilegal, precum şi de către cei care le depozitează?  

Da, atât administratorul parcării cât şi Primăria Oraşului 
Recaş, nu-şi asumă nicio răspundere privind prejudiciile ce 
pot apărea ca urmare a blocării ori ridicării, transportului şi 
depozitării autovehicului, urmând, aşa cum se procedează şi 
în alte localităţi, să plătească integral cheltuielile privind ridi-
carea, transportul şi depozitarea vehiculului, precum şi o taxă 
de deblocare.  

Ce societate se va ocupa de aceste operațiuni?  
Vom efectua aceste opraţiuni cu o firmă autorizată, în 

Am revenit la Recaş dorind să aflu mai multe informaţii privind luarea de atitudine a con-
ducerii administraţiei locale a oraşului la ultima întrunire a Consiliului Local al oraşului 

Recaş, despre un subiect delicat, anume despre cel privind stabilirea, constatarea şi sancţionarea 
unor contravenţii din domeniul rutier.  

prezenţa reprezentanţilor Poliţiei Locale din cadrul primăriei 
oraşului nostru,  a Poliţiei oraşului Recaş şi a Poliţiei Rutiere. 
Trebuie, domnişoară, să punem capăt pentru totdeauna acestui 
mod ilegal de a obstrucţiona bunul mers al lucrurilor în dome-
niul rutier. Civilizaţia înseamnă, în primul rând, respectarea 
legii.  

De unde și cum va afla contavenientul cum poate, de 
pildă, să-şi deblocheze maşina?  

Simplu, pe parbrizul maşinii în cauză va fi aplicată o 
înştiinţare ce va cuprinde informaţii cu privire la abaterea 
săvârşită, precum şi etapele pe care proprietarul autovehiculu-
lui va trebui să le urmeze. Şi ţin să subliniez că acest lucru se 
va putea încheia abia după achitarea taxei de deblocare şi după 
ce a fost semnat procesul verbal de deblocare a roţii.  

Clar.  
Da, iar eu cred că mai trebuie menţionat, dacă tot dorim 

să informăm oamenii corect, că toate operaţiunile de ridicare 
vor fi însoţite de fotografii şi de un process verbal de consta-
tare a situaţiei care a determinat măsura respectivă.  

Domnule primar, cred că e bine să cunoască cititorii 
nostri şi tarifele care s-au hotărât pentru ridicarea, transpor-
tul şi paza acestor maşini.  

Da, e bine să facem cunoscute tarifele care se percep de 
la proprietarii acestor vehicule staţionate neregulamentar pe 
domeniul public sau pe cel privat al oraşului nostru, ele fiind 
de 500 de lei pentru ridicare şi transport, 500 de lei pentru 
deplasarea platformei şi 100 de lei pe zi pentru activitatea de 
depozitare şi custodie sub pază.  

Cum se taxează prima zi?  
Prima zi se taxează integral, indiferent de perioada de 

timp în care a staţionat vehiculul în zona de depozitare.  
Domnule primar, vă mulţumesc!
Şi eu vă mulţumesc, pentru că astfel avem prilejul să 

informăm şi oamenii din alte judeţe asupra acestor măsuri care 
trebuie evitate.  

Sfaturi de ținut minte...
u Înainte de a te diagnostica singur cu depre-

sie sau stimă scăzută de sine, asigură-te că nu eşti 
înconjurat de tâmpiţi. - Sigmund Freud  

u La tinereţe nu ştii câte poţi să faci, iar la 
bătrâneţe nu poţi să faci câte ştii. - Anonim 

u Nu am fost şi nu sunt antisemit, pentru că ar 
însemna să fiu anticreştin. Pentru că, să fim cinstiţi, 
Christos nu e din Fălticeni. - Petre Ţuţea 

u Mi-au trebuit nouă luni ca să îţi „constru-
iesc” inima. Nu lăsa pe nimeni să ţi-o distrugă în 
câteva clipe. - Mama  

u Acum, mai la bătrâneţe, pot să spun că fără 
Dumnezeu şi fără nemurire nu există adevăr. - Petre 
Ţuţea 

Rubrica medicului de familie  
Atenţie la paracetamol după vaccinare  

Administrarea, după vaccinarea împotriva vi-
rusului SARS-CoV-2, de produse analgezice 

și antitermice precum paracetamolul poate afecta nega- 
tiv formarea de anticorpi. Este concluzia la care au ajuns specialiștii de la 
Școala de Medicină a Universității Duke din Statele Unite.  

Potrivit oamenilor de știință americani, medicamente din catego-
riile mai sus amintite suprimă căile pentru transmiterea anumitor sem-
nale către celule. De exemplu, în cadrul unui experiment de laborator, s-a 
constatat că aspirina și ibuprofenul afectează activitatea unei proteine   ce 
controlează expresia genelor de răspuns imun.  

Alte antiinflamatoare nesteroidiene au înrăutățit activitatea celulelor 
T, prin care organismul învață să se apere împotriva virusului. De aseme-
nea, aceste medicamente pot reduce capacitatea celulelor de a se repro-
duce și de a provoca moartea celulelor. 
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

 Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Facem pași concreți în direcția îmbunătățirii situației investițiilor 
rețelelor de gaze!“ 

Domnule primar, sunteţi un  
om consecvent promisiunilor făcu-
te în campania electorală.  

Este firesc să fiu aşa, eu nu am 
promis niciodată mai mult decât am crezut că voi putea face. 
Dar, aşa cum aţi remarcat şi dumneavoastră, ceea ce am pro-
mis am făcut şi ceea ce promit voi face.  

Ştiţi, când m-am referit la consecvenţă, m-am gândit la 
propunerile dumneavoastră de proiecte destinate perioadei 
anilor ce vor veni, din care unele au şi început deja să prindă 
contur. Şi când spun asta fac trimitere la extinderea reţelei 
de gaz în toate satele comunei dumneavoastră.  

Da, aşa cum am mai făcut cunoscut şi prin alte mijlo-
ace de informare, dar este bine că avem posibilitatea de a pro-
mova acest aspect şi prin intermediul „Jurnalului Naţional al 
Primăriilor”, pentru că oamenii au încă deprinderea plăcută 
a citirii ziarelor în format tipărit, la începutul acestei luni am 
avut o şedinţă de lucru la care au participat și domnul Ioniță 
Ion, director de la nivel național al societății „Premier Gaz”, 
împreună cu doi reprezentanți din partea reprezentanței locale 
a societății şi, astfel, am reușit să obținem promisiunea și să fa-
cem pași concreți în direcția îmbunătățirii situației investițiilor 
rețelelor de gaze și branșamente, respectiv etapizarea lor în 
trei faze de lucru.  

Care sunt acele faze, domnule primar?  
În prima fază ne vom axa pe extinderea rețetei în deru-

lare. În acest sens am semnat autorizația de construire a rețelei 
în localitatea Sânmihaiu Român, zona PUZ Negoescu și câte-
va străzi spre ieșirea spre Diniaș și alte câteva străzi în zona 

Comună de fală în spaţiul bănăţean, Sânmihaiu Român trăieşte o continuă dinamică a 
dezvoltării. Despre proiectele care susţin această dezvoltare, pregătite temeinic de domnul 

Mărcuţi, am vorbit cu dânsul pentru această ediţie a „Jurnalului Naţional al Primăriilor”. 
adiacentă primăriei și urmează să se realizeze această extin-
dere.  

Şi în faza a doua?  
În faza a doua de extindere a rețelei urmează să eliberăm 

certificatul de urbanism solicitat de „Premier Gaz”, ca ulterior 
acesta să demareze proiectul tehnic pentru străzile cuprinse în 
propunere, adică zona DJ 591 C, cea care leagă Sânmihaiu 
Român de Săcălaz, începând de la Căminul Cultural Sânmi-
haiu Român până la ieșirea spre Săcălaz, cu conducte pe am-
bele părți ale drumului și străzile adiacente.  

Şi în faza următoare?  
În faza următoare, a treia, ne vom preocupa de extinderea 

rețelei.  
În ce zone se va regăsi acestă extindere?  
Vom regăsi extinderea în zona DJ care leagă Sânmihaiu 

Român de localitatea Sânmihaiu German, cu extinderea ma-
gistralei până la ultimul PUZ de la limita localității, cu străzile 
adiacente, urmând ca ulterior să se realizeze întregul tronson 
către localitatea Sânmihaiu German.  

Domnule primar, ce lungime va avea această reţea?  
Lungimea extinderilor de rețea de gaz și branșamente 

contruite vor însuma aproximativ 8,5 km.  Şi, până la mijlocul 
acestei luni, vom afișa și hărțile cu însemnările traseelor care 
vor fi realizate.  

La capătul acestui dialog axat pe extinderea reţelei de 
gaz, un obiectiv de care vă ocupaţi cu multă atenţie, aş dori 
să vă întreb, pentru tinerii nostri cititori, care credeţi că e 
unul din pilonii succesului în activitatea unui om?  

Perseverenţa. 

În această lună, mai exact pe data de 24 iunie, se 
va lansa aplicația mobilă pentru achiziția bile-

telor de tren, a anunțat vineri, 11 iunie, directorul general 
al companiei, Ovidiu Vizante.  

Odată cu începerea sezonului, adică în 24 iunie, se 
va lansa aplicația mobilă pentru achiziția biletelor. Există 
varianta de cumpărare a biletelor online, dar nu există 
această variantă de achiziție şi pe dispozitive mobile.  Pe 
de altă parte, turiștii care vor să ajungă la Marea Neagră 
sau în Delta Dunării vor avea la dispoziție, începând 
cu 11 iunie, 40 de trenuri în 
cadrul programului estival de 
numit „Trenurile Soarelui”. 
CFR a dat asigurări că un drum 
de la București Nord până în 
Constanța va putea fi parcurs cu 
trenul în doar două ore.  

Ne-am interesat 
pentru dumneavoastră                            

Aplicație mobilă pentru bilete de tren

Din secretele bunicii  

Vreţi să păstraţi florile proaspete 
în vază?  

Dacă răspunsul dumneavoastră este „da”, 
însă nu ştiţi cum să procedaţi, iată care sunt 
primii paşi:  

- vaza să fie curată de resturi de la alte flori, să nu aibă frunze 
uscate, lipite de pereții vazelor;  

- desfaceți fiecare fir din buchet și scurtați-l cu circa 3 cm;  
- tăiați-l sub jet de apă rece și folosiți un cuțit sau o foarfecă 

ascutiță ca să nu distrugeți tija și vasele prin care apa ajunge la floare;  
- tăietura să fie făcută la un unghi de 45 de grade ca să hrănească 

suprafața tijei prin care floarea se hrănește;  
- nu înghesui florile în vază, asigură-te că va circula aerul prin-

tre ele ca să nu se ofilească; 
- nivelul de apă din vază să nu fie mai mare de 10 cm;  
- schimbați apa din vază la fiecare două zile, dar și spălați bine 

vaza și să mai tăiați din firele de la flori, în același unghi.  
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CHECEA Timiș

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnule viceprimar, aveți 
aici în localitate un proiect foarte 
interesant și util de sprijinire și 
promovare a producătorilor locali. 

Cum mai merg activitățile?  
Da, este un proiect foarte bun de promovare a producă-

torilor locali din comună. Este vorba despre un proiect care vi- 
zează atât crescătorii de albine, cât şi pe cei de pui, pe produ-
cătorii de legume-fructe și produse lactate: brânză, caș, telemea, 
smântână de oaie, capră sau vacă, până la cei care fac prăjituri de  
casă și chiar producători de mobilă și aranjamente florale, deco- 
rațiuni cu flori de lavandă, apă și ulei de lavandă și săpun. 
        Sunteţi mândri de ei? 

Da, suntem foarte mândri de producătorii noștri, pe ei îi 
promovăm. Ei sunt prezentați și pe pagina de facebook. Omul 
vede oferta, sună la telefonul afișat și comandă ce dorește. 
Primăriile din Checea, Cărpiniș și Cenei au încheiat un proto-
col de promovare nu numai a micilor fermieri, pentru a-și valo- 
rifica produsele agro-alimentare, ci a tuturor producătorilor 
din cele trei comune. Noi îi ajutăm să își valorifice produsele 
mai ușor. E altfel când acest sprijin vine de la primărie și de 
la primar. Omul merge direct și cumpără de la producător, de 
la el de acasă, din fermă. Există un interes foarte mare, fiindcă 
produsele sunt curate și proaspete.  

Cum e, domnule viceprimar, cu clătitele fandosite și cu 
burgherii din Checea?  

Domnule Miron, mă bucur că mă întrebaţi asta, oferind, 
astfel comunei noastre o promovare naţională. Da, avem o 
doamnă în localitate a cărei soț a lucrat ca bucătar, iar în pande-
mie a decis să producă burgheri și clătite delicioase pe care 
le-a numit și fandosite, pentru a fi mai originali. Își desfășoară 
activitatea tot pe teritoriul comunei. Vinde burgheri și clătite 
fandosite, iar oamenii vin la el cu mare plăcere să cumpere 
aceste produse de mare succes. Lumea este mulțumită, iar 
noi suntem mândri că avem un asemenea bucătar celebru în 
comună, care atrage publicul.  

Așadar aveți gospodine și buni gospodari în Checea?  
Gospodinele din localitatea noastră sunt minunate, ele 

știu să se pregătească de sărbători, după rețetele moștenite. În 
cuina lor de acasă e o lume a obiceiurilor şi tradiţiilor, dar şi 
a preparatelor culinare tradiționale atât a zonei cât și a etniei. 
Pentru noi, cei ce le-am trecut pragul casei, au fost un izvor ne-
secat de inspiraţie, parcă venite din adâncurile timpului pentru 
a ne ajuta să desluşim tainele tradiției și a sărbătorilor.  

„Domnul primar Florea știe să formeze o echipă care să funcționeze!“
Ioan BREJE - Viceprimar al comunei Checea

Continui dialogul meu cu viceprimarul unei comunei în care, la fiecare pas, se poate 
vedea amprenta primarului Florea Daniel- Florin, cel care a câştigat alegerile trecute 

înainte de deschiderea urnelor din lipsă de contracandidaţi. Caz unic în ţara asta.  
Mă bucur, domnule viceprimar, să aud asta!  
Domnule Miron, burgherii vestiți și gătiți cu pasiune și 

gust special din Checea ajung și în alte localităţi. Oamenii pot 
comanda burgheri și clătite fandosite. Pentru a savura bur-
gherul preferat și bineînțeles o clătită, două, trei, delicioase, 
pufoase și fandosite invit cititorii să vină la Checea.  

Odată cu măsurile de relaxare, ce proiecte culturale 
veți putea desfășura, fiindcă până acum au fost interzise cu 
desăvârșire?  

Anul acesta vrem să organizăm Ruga Bănățeană, anul 
trecut nu am putut. A fost interzis. E o manifestare foarte 
importantă pentru localitate și am susținut-o întotdeauna. Din 
cauza pandemiei nu am putut să o organizăm. A fost trist, dar 
anul acesta vom încerca să o ținem, binînțeles respectând regu-
lile de protecție anti-COVID. Vom vedea cum va fi situația în 
continuare. Sperăm să nu fie gravă, pentru a putea organiza 
„Ruga bănățeană” de la Checea. Sperăm din tot sufletul să o 
putem ține, să fie frumos și oamenii să se bucure, așa cum a 
fost întotdeauna.  

Da, Ruga Bănățeană este o manifestare...  
E o mare manifestare culturală, care se ține an de an cu 

prilejul hramului Bisericii din Checea. Avem un platou mare, 
unde oamenii se adună și se ține horă întinsă. Avem orchestră și 
interpreți de muzică populară care susțin un frumos spectacol 
folcloric. Cetățenii vin și se distrează, dansează și se bucură. 
E o mare sărbătoare a satului. De aceea anul acesta vom în-
cerca să o organizăm, bineînțeles în condiții de siguranță, în 
ceea ce privește pandemia. De aceea vorbim și cu cetățenii 
să se vaccineze, fiindcă atunci vom putea să susținem această 
rugă minunată, fără probleme. Autoritățile sanitare ne-au atras 
atenția că dacă oamenii sunt vaccinați vor putea să participe 
fără probleme la spectacole și la evenimentele cultural-reli-
gioase. Asta vrem și noi!  

Domnule viceprimar, aveți un primar foarte destoinic 
în comuna Checea, „Primar de încredere”, cum a fost nomi-
nalizat, şi membru fondator al Asociaţiei Primarilor din Ba-
natul Istoric”.  

Da şi ne bucură acest fapt. Facem echipă foarte bună cu 
domnul primar Florea în frunte, iar activitățile se desfășoară 
foarte bine în comună. Ne înțelegem, avem o comunicare 
eficientă și asta e cel mai important. Știm să colaborăm şi  
domnul primar Florea ştie să formeze o echipă, care să 
funcționeze. Cu atât mai mult cu cât suntem și de aceeași cu-
loare politică.  

u Hotărârea nr. 22 – 07.05.2021 privind aprobarea actualizării principalilor indicatori tehnico-eco-
nomici ai proiectului „Achiziţionarea de tablete şcolare pentru dotarea Şcolii Gimnaziale din comuna Checea. 
u Hotărârea nr. 23 – 04.05.2021 privind concesionarea prin atribuire directă a pășunii în zona de păşunat 

specia ovine. u Hotărârea nr. 24 – 27.05.2021 privind aprobarea planului anual de evoluție a tarifelor la apă și canalizare pentru 
implementarea „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructurii de apă şi apă uzată din judeţul Timiş în perioada 2014 – 2020. 
u Hotărârea nr. 25 – 27.05.2021 privind aprobarea Regulamentului de administrare și funcționare a Capelei mortuare din co-
muna Checea. u Hotărârea nr. 26 – 27.05.2021 privind aprobarea trecerii unor drumuri DE 177, DE 249 și DE 215 în DC 215, 
în vederea încadrării şi clasificării ca drum comunal DC 215.  

Transparență administrativă
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Domnul primar Vodicean este permanent alături de Biserică și alături 
de noi, preoții, iar acest fapt este foarte important!“

Călin MĂDĂLUȚĂ - Preot parohia Săvârșin 

Preaonorate Părinte, cum a trecut prin pandemie Paro-
hia Săvârșin?  

Noi am desfășurat slujbele religioase online în perioada 
când situația era foarte critică și exista un risc mare ca oamenii 
să se infecteze dacă veneau în biserică grămadă. De aceea, 
noi ne-am mutat online cu slujbele. A mers foarte bine. Am 
avut foarte mulți urmăritori. E vorba de câteva mii. Au fost 
alături de noi online oameni din străinătate și din alte județe 
ale țării. Oamenii ne-au urmărit, au fost dornici să asculte sluj-
bele și cuvântul preoților. Noi chiar am reușit să dăm tehnică 
modernă copiilor și au avut nu numai pentru școală, ci și ca să 
urmărească slujbele religioase împreună cu 
familia.  

Straşnică această idee de a muta sluj-
bele online?  

Știți cum e dacă omul nu poate veni 
la biserică a mers biserica la om. Astfel, 
biserica a ieșit din sfera ei tradițională și 
prin intermediul tehnicii moderne a intrat 
în casele oamenilor cu cuvântul său de 
învățătură. Treaba a mers bine. Biserica 
a știut să se adapteze unei situații foarte 
dificile. Credincioși din Italia, Franța sau 
Germania ne-au urmărit slujbele online, iar 
după ce nu le-am mai ținut, fiindcă situația 
s-a mai îmbunătățit și credincioșii puteau să 
vină la biserică fizic, ne-au scris întrebându-
ne: „De ce nu mai țineţi slujbele online?”  

Părinte, înţeleg astfel că Biserica Ortodoxă Română 
este deschisă la nou?  

Desigur, Biserica Ortodoxă Română a arătat că nu e o 
instituție blocată în trecut, ci este deschisă la nou, la moder-
nitate și nu respinge tehnica aceasta de înaltă tehnologie. Nu 
s-a simțit prea mult această lipsă a întâlnirilor fizice. Numai că 
nu ne-am văzut față în față, atât a fost, că în rest totul a decurs 
normal, ca și în situații clasice. Slujbele nu au avut nimic de 
suferit. Mai mult, cum v-am mai spus, au avut un succes mult 
mai mare, fiind urmărite de 2.000 -3000 de oameni, pe când la 
biserică fizic vin câteva sute. Duhovnicește vorbind, prezența 
oamenilor a fost extraordinară. Pandemia nu ne-a afectat ac-
tivitatea. Toate slujbele noi le-am ținut online, inclusiv în 
Săptămâna mare în 2020. Nu am sărit nimic. A mers foarte 
bine și am avut, cum am spus, mulți urmăritori.  

Iată, tehnologia modernă l-a apropiat pe om de biserică!  
Așa este, dar această tehnologie ultramodernă trebuie fo-

losită în scopuri nobile, așa cum s-a întâmplat în această pande- 
mie. E grav atunci când tehnologia este utilizată împotriva 

Vara părea că-şi reintră în drepturi. Natura în jur înverzeşte – copacii, tufişurile şi ierburile, 
totul strălucea şi se legăna uşor, în adierea moale a vântului; peste tot răsuna în triluri dulci 

glasul săltăreţ al ciocârliei; ciorile se plimbau ţanţoşe, profilându-se cu penetul lor negru pe verdele 
crud al grânelor, încă destul de joase. Înainte de a porni spre „Vatra Regală”, ştiind cu cine mă voi 
întâlni, Vasile Todi îmi spunea: „George, pe Preaonoratul Părinte Mădăluţă îl întâlnesc în fiecare an 
slujind lui Dumnezeu şi oamenilor în noaptea dintre ani în sfânta Biserică din Săvârşin. Pleacă oa-
menii de la petrecerea de revelion pentru a petrece trecerea anului în veşnicie alături de dânsul. Este 
ceva grandios! De la acest om am învăţat eu că vezi până departe cu credinţa, mai departe decât vezi 
cu raţiunea.” După bucuria de-al întâlni pe bunul Părinte, public această primă parte a dialogului 
meu cu dânsul. 

omului. De aceea trebuie să ne ferim să utilizăm invențiile 
moderne împotriva omului. Calculatoarele au fost folosite şi 
pentru a apropia omul de biserică în pandemie, ceea ce este 
extraordinar. Tehnologia trebuie folosită în slujba omului. 
Biserica Ortodoxă Română nu este împotriva tehnologiei și 
tehnicii, ci împotriva modului în care este utilizată tehnologia 
atunci când îi face rău omului și bisericii. Tehnologia nu tre-
buie utilizată împotriva ideologiei creștine, împotriva omului 
și a comunității, ci trebuie pusă în folosul acestora.  

Se spune că pe omul modern nu îl mai interesează Bi-
serica, dar dumneavoastră dovediți că nu este așa. Interesul 

există față de credință destul de puternic!  
Așa este! Acum s-a dovedit că oamenii 

vor să asculte slujbele religioase, deci sunt 
interesați de biserica strămoșească. Omul 
modern are nevoie de credința în Dumne-
zeu. Aceasta este salvarea și speranța. În 
această conjunctură și biserica trebuie să 
fie interesată de om și atunci ecuația este 
completă. E nevoie de respect și multă 
dragoste care vine de la Dumnezeu. Este 
adevărat că biserica are nevoie de mai multă 
implicare în viața oamenilor. Biserica face 
eforturi să fie alături de comunitate prin 
proiecte concrete și reușește. Este un spri-
jin autentic pentru om atunci când se află 
în suferință. Biserica îl ajută atât cât poate. 
Parohiile se implică, sunt alături de om și 

acest fapt este cel mai important.  
Preaonorate Părinte, în această perioadă, aţi simţit un 

sprijin şi din partea administraţiei locale?  
Desigur, domnul primar Vodicean este permanent alături 

de Biserică și alături de noi, preoții, iar acest fapt este foarte 
important. Noi lucrăm bine împreună și astfel putem veni și în 
ajutorul oamenilor.  

Părinte, organizaţi şi pelerinaje?  
Parohia Săvârșin organizează în 5-7 iulie 2021, peleri-

naj la Cuvioasă Parascheva la Iași. Se vor mai vizita: Parcul 
Copou, Mănăstirea Copou și Grădina Botanică, Mănăstirea 
Sfinții Trei Ierarhi, Palatul Culturii, Mănăstirea Vladiceni și o 
întâlnire cu părintele Calistrat. Pe traseul Săvârșin-Tg. Mureș-
Târgu Frumos-Iași și retur, se vor vizita și alte obiective. Ca-
zarea este în Iași, include mic dejun în data de 6 și 7 iulie. 
Plecarea este în 5 iulie, la ora 06.00, din Săvârșin.  

Drum bun!  
Vă mulţumesc!
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DENTA Timiș

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

„Niciodată nu e prea târziu!“

Bună ziua, doamnă  viceprimar! 
Ne bucurăm să fim aici şi regretăm că 

nu am putut veni mai devreme să  fim martorii unui eveniment 
despre care se vorbeşte foarte mult în aceste zile. Oamenii 
spun că Primăria Denta  (prin domnul primar Tapanov Petru 
şi doamna viceprimar Maria Baniaş) împreună cu Consiliul 
Local au organizat o Zi a Copilului de excepţie.

Bună ziua şi ştiţi cum se spune:  “Niciodată nu-i târziu”. 
Da, am organizat după o absenţă a evenimentelor de un 
an de zile, primul spectacol interactiv pentru copii şi a fost 
foarte bine primit de aceştia şi chiar de părinţi (dovada fiind 
zâmbetele de pe feţele lor), poate şi din cauza lipsei unor astfel 
de evenimente în ultimul timp. Suntem încântaţi să spunem că 
au participat elevii de la Grădiniţa PN Denta şi cei ai Şcolii 
Gimnaziale cu clasele I-VIII, Denta.

Doamnă viceprimar, “unde-s mulţi, puterea creşte”?
Eee, nu atât de mulţi în condiţii de pandemie, având în ve- 

dere că ne-am străduit să păstrăm normele restrictive în vigoare. 
Unde aţi organizat evenimentul?
Au fost evenimente organizate pe terenul sintetic din Den- 

ta. Copiii au participat la spectacolul interactiv “Albă ca Zăpada 
şi mai mulţi pitici” şi la un atelier de pictură pe faţă, apoi au 
fost serviţi cu vată pe băţ, îngheţată, sucuri şi bomboane. 

Ziua bună se vede de dimineaţă, iar noi pornim cu tot avântul la Denta, ca într-o excursie spre 
copilărie. Mergem cu drag, mai ales că miroase a vacanţă şi a iarbă proaspătă, de primăvară, 

a flori şi a viaţă în această comună binecuvântată de Dumnezeu. Doamna viceprimar Maria Baniaş 
ne aşteaptă cu bucurie la primărie să purtăm un dialog despre frumoasa Zi a Copilului pe care au 
organizat-o de 1 Iunie.

Aţi avut şi invitaţi?
Desigur. Au participat actorii de la organizaţia “Degetul 

mic” din Timişoara, care au fost îmbrăcaţi, spre bucuria 
copiilor, ca personaje din desene animate.

Foarte frumos şi antrenant pentru copii. Îmi imaginez 
cât de încântaţi au fost.  Având în vedere succesul acestui 
eveniment, veţi mai organiza şi altele în comună?

Vom face tot posibilul, în condiţiile actuale, să organizăm 
ruga satului în comuna Denta în august, iar în septembrie, în 
satele aparţinătoare: Breştea şi Roviniţa Mare. Vă invităm 
să veniţi şi să vedeţi ce frumos ştiu să petreacă oamenii din 
comuna noastră.

 Venim cu mare bucurie şi vă mulţumim pentru acest 
dialog, doamnă viceprimar.

Şi eu vă mulţumesc şi vă doresc multă sănătate!

Domnul Dan Pantiş, 
antrenor în cadrul 

cublului CS Denta, ne 
anunţă că secţia Kickboxing 
va participa în luna iunie 
la Campionatul naţional 
de Kickboxing organizat 
de Federaţia Română de 
Arte Marţiale de Contact în 
municipiul Constanţa cu un 
număr de 15 sportivi. Le 
dorim să aducă acasă cât mai 
multe medalii. Hai, Denta!

Rubrica 
sportivă

O mică pictoriță în Denta

Cât de talentaţi pot fi unii copii, cât de sensibili şi preocupaţi de frumos  încă de la vârste 
fragede... Denisa Nicolin, elevă în cadrul Liceului Tehnologic “Sf. Nicolae” Deta, în 

clasa a XI-a profil uman,  locuieşte în Denta şi desenează de mică. Însă, acum doi ani a pictat pentru 
prima dată un tablou şi i-a ieşit foarte bine. De atunci, nu se mai poate opri din a-şi pune gândurile 
pe hârtie. Culorile sunt prietenele sale şi adoră să le combine spre a crea peisaje memorabile. Mult 
succes în continuare şi multă inspiraţie pictoriţei noastre din Denta!

  Maria BANIAȘ - Vicerimar al comunei Denta
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SECUSIgIU Arad

 Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

„E bine să cunoască și consătenii mei că niciun proiect din cele patru 
depuse nu este până acum aprobat!“

L-am reîntâlnit pe edilul comunei, Gheorghe Grad, unde altundeva decât pe şantierele în lu-
cru ale localităţilor sale. Acolo am şi înregistrat dialogul meu de mai jos, acordat jurnalului 

nostru cu amabilitate de domnia sa.

Povața dă pă etamină  
Amalia Maria STOICA

Din lada cu zestre 
a poeziei 
în grai bănățean

Astă primăvară, maica 
S-oginea sub iorgovan 
Şî cosa pă etamină, 
Doi bătrăni șe givăneau. 
 
-Maică, cine-s moşii ăia? 
Dăspră șe să givănesc? 
-Suice-n brață, fată dragă 
C-am șeva să-ti povestăsc! 
 
-Amândoi cu ochii-n lăcrămi, 
Să gângeau la cinereață, 
La copii, nepoț’ şi precini 
Şî la vremuri d-altadată! 

Or trugit o viață-ntreagă 
Pântru bani şî pântru avere, 
Cu cregință în Dumnezău 
Or trecut pân vremuri grele. 

Or fost duşi în Bărăgan, 
Unge-or stat v-o şapce ani 
Or vinit ‘năpoi acasă... 
“Care casă, care casă?” 

Nu-i a lor, o fost odată 
Moşcenire dân strămoşi, 
O ajuns pă mâni la lotrii, 
Nu-i măi a lu’ cine-o fost! 

“A cui păcace le plăcim? 
Zî tu, Doamne, dă un semn!” 
Răsunau pă drumu’ mare, 
Strâgături la Sfântu’ Cier! 
 
Or stat goşci p-ala vecini, 
Or la neamuri şî străini. 
Da omenie-n sat o fost, 
Pănă şî la omu’ ăl prost... 

După alț’ ani dă trudă, 
Dumnezău i-o ajutat, 
Şî le-o dat casa ‘năpoi 
Şî pământu’ dân hotar!
 
 Or crescut doi copilaşi, 
Ce acu-s domni dă oraş, 
Şi să-ntorc acas’ mereu 
Mulțămind lu’ Dumnezău. 

Ei îşi amincesc dă horă 
Şi dă satu’ în sărbătoare, 
Şi dă goşcii d-altădată, 
Șe-i primeau în soba mare! 
 
-”Ulița o rămas pustâie!” 
Zîşe moşu’ pântră ghinț’. 
-”O rămas, Ghenage dragă 
Tăți vecinii-s duşi la sfinț’!” 

Maica s-o oprit dân spuse, 
Şî în ochi ea mă priveşce, 
-”Uice, Augusto, vremuri rele 
Ferească-ce Dumnezău dă ele! 
 
Când creşci mari, o să scii 
Șe am vrut să-ți zâc aici, 
Şî uice acuma, eu ț-oi zîșe 
Că să poți ţânea tu mince: 
 
Să ai credință în Dumnezău, 
Să scii șe-i bine şî șe-i rău, 
Şi vremuri grele d-or veni, 
“Tatăl nostru” tu să-l şcii! 

  Domnule primar, ştiu că sunteţi 
grăbit, ştiu că vă mai aşteaptă şi alte 
întâlniri, mulţumesc însă pentru 

că acceptaţi acest dialog, fie el, din respect pentru agenda 
dumneavoastră, destul de scurt.  

Ştiţi cum se spune, domnişoară Mihaela, nu au intrat 
zilele în sac.  

Adevărat. Consătenii dumneavoastră vor să ştie dacă lip- 
sa banilor care se cuvin comunei dumneavoastră, fie de la Gu- 
vern fie de la Consiliul Judeţean Arad, se datorează faptului  
că oamenii comunei nu a girat prin vot partidul aflat la con-
ducerea ţării ori la consiliul de care aparţineţi?  

Nu aş dori să caut un răspuns la această întrebare, tocmai 
pentru că ea este retorică, ce pot să spun este că noi prin efor-
turi proprii, cu bani de la bugetul local, am început o serie de 
lucrări necesare comunei şi oamenilor noștri.  

Cum ar fi…?  
Cum ar fi lucrările de reabilitare a Căminului Cultural din 

localitatea Munar, apoi lucrările de reabilitare a dispensaru-
lui din localitatea Satu Mare, fără a uita de o investiţie mare 
şi deopotrivă importantă, aceea a ridicării a două capele în 
localităţile Secusigiu şi Sânpetru German.  

În ce fază vă aflaţi în acest proiect?  
În acest caz am demarat partea legată de proiectare şi 

aşa cum am mai spus, îmi doresc ca în acest an să văd turnată 
fundaţia la cele două capele.  

Domnule primar, la finalul lunii trecute aţi fost prezent 
la o întâlnire cu Cseke Atilla, ministrul dezvoltării, lucrărilor 
publice și administrației.  

Adevărat.  
Ne puteţi da mai multe detalii legate de această întâl-

nire?  
Desigur, la acea întrunire am discutat despre situaţia, 

de-a dreptul disperată în care se află unităţile administrativ 
teritoriale, precum şi despre proiectele care de mai bine de un 
an se află blocate. 

Dumneavoastră aveţi depuse proiecte la…  
Domnişoară, noi avem depuse patru proiecte la Compa-

nia Naţională de Investiţii, aflată în subordinea Ministerului 
Dezvoltării şi, acest lucru e bine să-l cunoască şi consătenii 
mei şi toţi cititorii „Jurnalului Naţional al Primăriilor”, niciun 
proiect din cele patru depuse nu este până acum aprobat. 

Ce se regăseşte în aceste proiecte?  
În primul rând se află un obiectiv de importanţă extremă, 

cel privind asfaltarea străzilor. Vezi, dumneata, noi acum sun-
tem nevoiţi să efectuăm lucrări de reparație a străzilor, de pie-
truire a lor, când ar fi trebuit acum să lucrăm la asfaltarea lor.  

Şi nu puteţi…  
Nu putem pentru că ministerul nu dă drumul la fondurile 

necesare. Ne-am săturat, acesta este adevărul, ne-am săturat, 
atât eu cât şi consătenii mei, de drumuri de pământ într-o 
comună fără apă şi fără canalizare. Cred că este destul! 

Pe-asta o ştiaţi?
  

Cartofii pentru McDonald’s se 
cultivă pe terenurile agricole 

ale lui Bill Gates, pe câmpuri atât de 
vaste încât se pot vedea și din spațiu.  

Bill Gates este cel mai mare pro-
prietar privat de terenuri agricole din 
SUA - și conform unui nou raport, car-
tofii pentru McDonald’s cresc pe câm-
purile miliardarului.  

Cartofii pentru McDonald’s sunt 
cultivați pe terenurile lui Bill Gates afla- 
te în Washington.  

Gates deține  
peste 100.000 de 
hectare de terenuri 
în 18 state, ceea ce 
îl face cel mai mare 
proprietar privat de 
pământ agricol din 
Statele Unite ale 
Americii.  
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LENAUHEIM Timiș

Doamnă profesor, sunteţi mulţumită de nivelul şcolii 
din Lenauheim?  

Desigur, pot spune că instituţia noastră educaţională 
funcționează bine, deși am fost și suntem în pandemie, iar ac-
tivitatea uneori este îngreunată. Părinții au reușit să le asigure 
tablete sau laptopuri copiilor acasă, iar școala online a decurs 
bine. Ne-am descurcat.  

Şi acolo unde familiile…  
Unde totuși unele familii nu dețineau nici tabletă, nici 

laptop, nici internet, noi imprimam pe hârtie lecțiile și fișele 
de lucru, iar părinții veneau o dată pe săptămână și le ofeream 
aceste documente după care le readuceau rezolvate de elevi. 
Astfel, toți elevii aveau acces la învățătură. Aproximativ 10-
15% dintre copii nu au avut acces la internet și nu au avut 
tablete sau laptop acasă, dar am găsit soluția și au urmat și ei 
cursurile, așa cum v-am spus. Am găsit soluția, fiindcă trebuia 
să nu rămână în afara orelor educaționale.  

Cum decurge relația cu domnul primar și cu primăria 
din comuna dumneavoastră?  

Avem o relație foarte bună între școală și primărie și ne 
ajută mult autoritățile locale, altfel nu am putea funcționa cu 
succes.  

Acum ce aveți în desfășurare la Școala Gimnazială din 
Lenauheim?  

Avem evaluare la final de clasa a șasea, apoi va urma evalu- 
area la clasa a IV-a și a II-a. E o perioadă aglomerată, iar la 
final de iunie avem evaluarea finală la clasa a VIII-a. Toate se 
desfășoară la noi în școală. Pentru activitatea în bune condiții, 
noi trebuie să organizăm foarte bine totul, 
pentru a evita eventualele infectări. Prin 
urmare, luăm toate măsurile de protecție 
anti-coronavirus. Asigurăm dezinfectante, 
măști, fixarea unor trasee pe care elevii tre-
buie să le urmeze la intrarea și la ieșirea din 
clase. De fapt, noi din septembrie aplicăm 
aceste norme și reguli anti-coronavirus și 
au dat rezultate bune. Au funcționat cu suc-
ces în școala noastră. Acum că avem aceste 
evaluări trebuie să ne axăm mai cu atenție pe 
probleme. Copiii dacă nu au mască, le oferă 
școala. De asemenea, avem substanțele 
dezinfectante pentru elevi și profesori, în 
fiecare clasă și pe coridoare. În plus, zilnic 
dezinfectăm băncile și catedrele și tot ceea 
ce este nevoie și se impune.  

Cum stați cu vaccinarea în școală?  
Un procent tot mai mare dintre cadrele 

Alexandra PARASCHIV - Director Școala Gimnazială  Lenauheim 

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

„Ne ajută mult autoritățile locale, altfel nu am putea funcționa cu succes!“

Îmi spunea odată domnul primar Ilie Suciu, că „cine face şcoală temeinic, acela va fi stăpânul 
viitorului. Nu încercarea, spunea dânsul, de a obţine o diplomă, ci efortul de a cunoaşte do-

meniul pentru care te legitimează acea diplomă este important. Altfel, diploma va sta aruncată într-un 
sertar şi oamenii vor râde de tine“. Întrebându-l despre şcoala din comuna sa, domnul primar mi-a 
spus: „Dincolo de orice modestie ipocrită, vă asigur, domnule Miron, că în comuna noastră şcoala 
e şcoală şi dascălii sunt dascăli, dascăli mereu preocupaţi de evoluţia elevilor. Dar mai bine mergeţi 
să vedeţi şi să vă convingeţi singur.” Aşa am şi făcut. Şi vă asigur că şi din această nouă întâlnire cu 
doamna Alexandra Paraschiv, director al şcolii din comuna Lenauheim, am dat dreptate domnului 

Ilie Suciu. La Lenauheim, şcoala e şcoală şi dascălii dascăli.  
didactice s-a vaccinat și în continuare profesorii sunt deschiși 
la imunizare. La început au fost reticențe, dar încet-încet pro-
centul celor vaccinați crește și în curînd toți angajații  școlii se 
vor imuniza, pentru siguranța activității școlare, a elevilor și a 
familiilor.  

Aţi avut cazuri de COVID în şcoală?  
Da, am avut unele cazuri de COVID în școală, dar au 

fost forme ușoare. Oamenii s-au vindecat cu bine. Nu au fost 
probleme.  

Doamnă, puteți să amintiți de un proiect educațional pe 
care îl desfășurați la Școala Gimnazială Lenauheim?  

Avem un proiect al Ministerului Educației care se 
desfășoară cu fonduri europene. Toți elevii din toate clasele 
beneficiază de activități remediale. Pot să fie cu rezultate foarte 
bune sau nu, toți elevii participă la aceste cursuri remediale. 
Noi le-am explicat că este în avantajul lor să vină la aceste 
activități, mai ales că au trecut toți prin cursurile online din 
cauza pandemiei. Două clase pregătitoare nu s-au înscris încă, 
în rest toate clasele urmează aceste cursuri remediale, care sunt 
foarte utile. După orele de curs s-a stabilit un program în plus 
de lecții de o oră – două la română și matematică.  

De fapt ce înseamnă aceste cursuri remediale?  
Acestea au apărut din cauza cursurilor online, fiindcă 

educația nu s-a desfășurat în aceleași condiții ca atunci când 
profesorii și elevii sunt față în față. Poate unii elevi nu au avut 
capacitatea să înțeleagă unele lucruri și nu au avut curajul 
să vorbească, dat fiind că ne aflam online. Atunci, copiii au 
rămas cu unele lipsuri. Astfel, activitățile remediale se fac cu 

prezență fizică. Sunt grupuri de 10 -13 elevi. 
Profesorii știu unde ar putea fi pro-bleme 
și se axează în această direcție pentru a le 
rezolva și a explica elevilor ceea ce nu a fost 
explicat la cursul online. Insistăm și lucrăm 
pe aceste activități să completăm golurile 
rămase. Avem fișe de lucru și tot felul de 
exerciții, ne folosim și de tehnologia pe care 
o avem la școală. Era necesar acest proiect 
fiindcă online-ul nu este același lucru cu 
educația față în față.   

Când va veni vacanța anul acesta?  
Vacanța va fi în 24 iunie, iar elevii 

din clasele a opta vor intra în vacanță cu 
o săptămână mai devreme, fiindcă mai au 
încă o săptămână până la examen ca să se 
pregătească. Noi îi aducem la școală, dar fac 
numai română și matematică.  
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BÂRZAVA
„Noi am știut întotdeauna să ne punem în acord cu primăria!“

Arad

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Domnule profesor, cât ani ați 
activat ca dascăl?  

În total, 40 de ani am activat ca 
profesor, din care 38 numai în localitatea minunată Bârzava.  

Formidabilă fidelitate faţă de comună şi oamenii ei. 
Felicitări!  

Vă mulţumesc! 
Aţi fost, o bună perioadă de vreme, director al şcolii din 

comuna în care stăm de vorbă. Şi spun asta pentru cititorii 
nostri din alte localităţi.  

 Adevărat, mulți ani am activat ca director al școlii.  
Începuturile misiunii dumneavoastră unde se regăsesc?  
Ucenicia de dascăl am desfășurat-o undeva prin Moldo-

va, timp de doi ani. Situația este uimitoare. Am ajuns să am în 
clasă copii și nepoți ai colegilor mei de generație I-VIII din 
Bârzava.  

E fascinant, într-adevăr!  
Așa este, dar ca și mine au mai fost colegi. Am fost mai 

multe cupluri de dascăli, soț și soție în școală, perechi de 
învățători și învățătoare.  

Aţi avut profesori de ţinut minte?  
Da! Am avut profesori foarte buni care au știut să facă 

tot profesori din noi și iată rezultatul: a fost extraordinar. Am 
ajuns să fim chiar cupluri de profesori, care am funcționat cu 
mare succes, iar din urma noastră au ieșit generații multe de 
elevi, mulți ajungând să urmeze școli înalte și să ajungă mari 
oameni, pe care societatea s-a bazat și continuă să se bazeze. E 
extraordinar asta, când te gândești, cât de importantă e această 
profesie de dascăli, cât de măreață este.  

Petru LERIC

Mă apropii de o comună frumoasă al cărei primar, domnul Gabriel Faur, mi-a sugerat, cu 
multă amabilitate, că pentru a cunoaşte o comună trebuie să o străbaţi cu pasul şi să stai 

de vorbă cu oamenii ei. Iată de ce, continui dialogul meu cu domnul profesor Petru Leric, dascăl din 
anii în care la şcoală se învăţa carte.  

Care este specialitatea dumneavoastră?  
Specialitatea mea este istorie – geografie.  
Astăzi când dascălul, iertaţi-mă, profesorii, că dascălul 

are aură, ei, astăzi când profesorii predau cu ochii pe ceas, 
fiind toţi sau aproape toţi cu domiciliu în alte părţi, vă întreb 
spre ţinere de minte, cum era în vremea dumneavoastră aici, 
la Bârzava?  

 Domnule Miron, în Bârzava nu au existat dascăli 
navetiști. Noi eram locali. Chiar dacă erau din alte locuri s-au 
împământenit aici. Dacă ei au rămas o mare perioadă de timp 
în localitate, stăteau în gazdă și mulți s-au căsătorit aici.  

Domnule proesor, care a fost, în anii dumneavoastră de 
directorat, relaţia cu primăria?  

Noi am știut întotdeauna să ne punem în acord cu primăria.  
Școala a avut o relație foarte bună cu primarii localității. A fost 
o comunicare foarte eficientă în folosul celor două părți. A fost 
o bună conlucrare și dintr-o parte și din cealaltă.  

Dacă privim în oglinda vremii trecute, ce realizări aţi 
evidenţia din acei ani?  

Când eram director, am reușit să îi dau așezământului de 
școală din Bârzavă o nouă imagine. Am reușit atunci să fac 
o reabilitare foarte bună unității școlare, spre folosul copiilor 
și al profesorilor. Am modernizat total clădirea școlii, nu nu-
mai în aspectul exterior, ci și ca dotare interioară, amintesc 
de noua tehnologie de învățare. Am modernizat și utilat cabi-
netul de informatică astfel cu tot ceea ce era necesar, cu tehni-
ca modernă computerizată, inclusiv centrul de documentare 
și informare pentru cadrele didactice a fost dotat cu aparatură 
modernă necesară educației și informării. 

 †TIMOTEI  

Dumnezeu este 
Creatorul cerului 

și al pământului, al lumii spirituale și mate-
riale. Ființa omenească, drept încununare a  
creației, e alcătuită din suflet și trup într-o uni- 
tate tainică menită a moșteni veșnicia. Cele  
pământești sunt trecătoare, iar cele duhov-
nicești netrecătoare. Pentru a ajunge la asemă-
narea cu Creatorul, așa cum a fost făcut, omul 
trebuia să lase cele trecătoare având în vedere 
faptul că și creația, ca una ce arată puterea 
creatoare divină, nu era spre stricăciune, ci 
spre prefacere în mai bine. 

Omul însuși trebuie să arate dintru în-
ceput lucrarea în acest scop.  

Ne-am interesat pentru cititorii noştri  
Se scumpeşte cumpărarea vechimii în muncă  

Casa Națională de Pensii Publice ne-a informat că, în cazul asiguraților 
care au încheiat contracte de asigurare socială conform Legii nr. 

263/2010, cu modificările și completările ulterioare, baza lunară de calcul 
a contribuției de asigurări sociale o constituie venitul lunar asigurat înscris 
în contractul de asigurare socială, dar nu mai puțin decât valoarea salariului 
de bază minim brut pe țară garantat în plată. Ce înseamnă acest lucru pentru 
cumpărarea vechimii în muncă? Se „scumpește”!  

Ceea ce înseamnă că vechimea în muncă se „scumpește”. Concret: în 
2020, când valoarea salariului minim brut pe ţară garantat în plată utilizat la 
calculul contribuţiei de asigurări sociale datorate a fost de 2.230 lei, suma 
minimă lunară de plată a fost de 558 lei și va rămâne neschimbată pentru 
contractele deja încheiate cu casele de pensii pentru recuperarea unor ani de 
muncă pierduți.   

Ținând cont că din 13 ianuarie salariul minim brut pe ţară a crescut la 
2.300 de lei, rezultă o sumă minimă lunară de plată de 575 de lei, respectiv 
6.900 lei pentru cumpărarea unui singur an de vechime şi 41.400 de lei pentru 
6 ani, perioadă maximă permisă de legislație.   

Suma este considerabil mai mare decât cea percepută anul trecut pentru 
cumpărarea a 6 ani de vechime în muncă, diferenţa fiind de 1.224 lei.

Cuvântul care zidește
Cele pământești 
sunt trecătoare
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Arad

„Dacă iubești oamenii și locul în care trăiești, funcția de primar 
nu este grea!“

Aurel-Ginu COSTEA - Primar al comunei Almaș

Domnule primar, de când vă aflaţi în administraţia co-
munei? 

Din anul 2012, atunci când am început ca viceprimar, şi 
din anul 2017 am fost ales primar.  

E greu să fii primarul unei comune frumoase şi mari 
cum este aceasta?  

Dacă iubeşti oamenii şi locul în care trăieşti, funcţia de 
primar nu este grea. Altfel, trece timpul peste mandatul tău în 
care nu ai făcut mare lucru, înţelegând prin asta, fapte durabile, 
fapte utile consătenilor tăi şi oamenii îşi pierd încrederea în 
viitorul tău mesaj electoral.  

Noi, domnule primar, stăm de vorbă în prima lună 
după ridicarea restricţiilor pandemice. Cum aţi traversat în 
comună aceea perioadă?  

În primul rând, trebuie să mulţumim bunului Dumnezeu, 
că, locuind în acest spaţiu binecuvântat, am avut o libertate de 
mişcare, de deplasare, pe care oraşele nu o pot oferi.  

Dumneavoastră aţi trecut, din câte cunosc, prin furcile 
caudine ale acestui flagel.  

Da şi pot să vă asigur, că cel mai greu de suportat a fost 
chiar starea de izolare.  

Este grea singurătatea, domnule primar?  
Foarte grea, este cel mai greu lucru de suportat. 

Singurătatea impusă.  
Oamenii comunei dumneavoastră, cei cu care am stat 

de vorbă înainte de a ne întâlni noi, îmi spuneau că această 
comună, în totul ei, a devenit cu adevărat frumoasă după ce 
dumneavoastră aţi venit în fruntea administraţiei locale.  

Le mulţumesc, adevărat fiind că într-un timp relativ scurt, 
de doar câţiva ani, am reuşit să finalizăm o serie de proiecte nece- 
sare comunităţii care numără aproximativ 2.700 de locuitori.  

Îmi puteţi spune, pentru cititorii din alte judeţe, câteva 
din obiectivele realizate sau aflate în curs de finalizare?  

Aici, în Almaş, avem asfaltate 95% din totalul străzilor, 
avem reţeaua de apă realizată în proporţie de 100%, avem 
reţeaua de canalizare realizată în parametrii actuali de 45%, în 
acest sens derulăm acum un amplu proiect pe fonduri europene 
care ne va ajuta să finalizăm întregul obiectiv al canalizării.  

Cu acei puţini kilometri de asfalt care au mai rămas, ce 
veţi face?  

Cei şapte kilometri de asfalt care au mai rămas nefinalizaţi, 
vor fi terminați în acest an printr-un proiect pregătit prin PNDL, 
şi aici vorbesc de drumuri pe lângă localităţi. Am mai terminat 
şi construcţia unei capele cu o echipă bună de proiectanţi veniţi 
din Timişoara.  

Aveţi aici în comună un sentiment de mândrie pentru o 

Almaş, o comună frumoasă pe al cărei primar îl prezintă, mai mult decât toate cuvintele, o 
faptă a sa, pe care am selectat-o din multe alte fapte ale sale demne de consemnat. Nu de-

mult, Costea Aurel-Ginu, primarul comunei prezentă în această pagină a „Jurnalului Naţional al 
Primăriilor”, a întâlnit o familie nevoiașă cu nouă copii, care a hotărât să rămână în Almaș, reușind 
să-și întabuleze căsuța în care locuiesc. Deși strada era nelocuită, fiind în partea de sus a satului și 
nu se justifica nici asfaltarea și nici introducerea curentului electric (neexistând nici în perioada 
comunistă), primarul a hotârât să planteze 5 stâlpi de curent, cu ajutorul echipei din primărie și a 
prietenilor, aducând rețeaua electrică până la căsuța acelei familii, iar acum cei 9 copii pot învăța la 

lumină. Să mai adaug un cuvânt de laudă la un asemenea gest mi se pare inutil. Vorba unui almaşan: „Primarul nostru îi 
pita lui Dumnezeu!”  

anume ramură sportivă, ne spuneţi şi nouă despre ce sport 
este vorba?  

Da, suntem punctul de pornire al jocului de oină. La noi 
s-a născut acest joc despre care Spiru Haret spunea: „Oina 
poate aduce o viaţă nouă în şcoala română, fiind un admirabil 
mijloc de educaţie fizică, adevăratul tip de joc sportiv româ-
nesc.” Şi noi, la ora la care are loc dialogul nostru, din respect 
şi din drag pentru trecutul comunei şi evident al acestui joc, 
pregătim un meci de suflet i-aş spune, chiar în această lună, 
cu cei care sunt veteranii acestei străvechi ramuri sportive şi 
colegi de întrecere mai tineri.  

Un meci al aducerii aminte...  
Da, un meci al aducerii aminte. Dar, să ştiţi că există în 

organizarea acestei întreceri şi un hop, ca să spun astfel…  
Care?  
Acela că oamenii se strâng mai greu azi ca altădată la ast-

fel de manifestări. Greu mai smulgi din mrejele calculatorului 
tinerii acestor timpuri.  

Domnule primar, vă mulţumesc!  
Şi eu vă mulţumesc pentru că promovaţi comuna noastră 

în arealul naţional.  

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Din albumul primăriei

Unul dintre proiectele de suflet și de început a fost amenajarea 
canalului colector de ape care traversează localitatea Cil, 

una dintre cele mai frumoase localități din județ, acel canal fiind 
plin de vegetație, mocirlă și mizerii. Astfel că, de la intrarea în sat și 
până la ieșirea din Cil, acest canal a fost modernizat prin betonare 
cu dale pe o lungime de 750 m. Astăzi, acest loc este unul curat, 
iar de o parte și de alta a canalului am asfaltat și strada, ba mai 
mult, am plantat și tei pe marginea canalului, urmând a se instala și 
câteva băncuțe, astfel ca peste câțiva ani acea zonă să devină una de 
promenadă, în parfumul florilor de tei.  Aurel-Ginu Costea

ALMAS,
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MONEASA Arad

Domnule primar, ce-mi puteţi spune despre proiectul 
unui festival devenit celebru în România?  

Dacă vă referiţi la „Parada Clătitelor” atunci să ştiţi 
că este unul dintre cele mai mari proiecte culturale pe care 
Primăria și Consiliul Local Moneasa le desfășoară an de an. Şi 
este adevărat, „Parada Clătitelor” este un proiect care a devenit 
celebru în toată țara, organizat la sfârșitul lunii iulie.  

Este adevărat că acolo se pot mânca gratis clătite?  
Da, cu acest prilej, se servesc clătite gratis, dar și cu bani.  
Bănuiesc că este buluc de lume…  
Da, vin între 15.000 -20.000 de turiști în cele două zile, 

când are loc, sâmbăta și duminica. E cel mai vestit din țară. 
Manifestarea se desfășoară cu sprijinul Consiliul Județean 
Arad precum şi a Centrului Cultural Județean Arad. Parada 
Clătitelor din stațiunea arădeană Moneasa are loc, în ultimul 
weekend al lunii iulie. La acest eveniment gastronomic fiind 
prezenţi, cum spuneam,  în fiecare an mii de turişti din zona de 
vest a ţării, dar şi din străinătate.  

Mai ține cineva evidenţa numărului de clătite preparate?   
      La edițiile anterioare au fost preparate și servite mii de 
clătite cu diverse umpluturi. Clătitele au fost preparate de 
agenţi economici, dar şi de reprezentanţii unor primării din 
judeţul Arad, de ziariști, dar și de membri unor partide politice.  

La această paradă, ce se mai întâmplă?  
„Parada Clătitelor” are în program spectacole de muzică u- 

șoară și populară, care se desfășoară pe scena „Teatrului de Vară” 
din  stațiune.  De asemenea, pe scenă urcă an de an multe ansam- 
bluri de dansuri din județ. Şi mai apoi, glasul ceaunelor din luna 
septembrie încheie sezonul festivalurilor în stațiunea noastră.  

Domnule primar, celor prezenţi la „Parada Clătitelor” ce  
le sugeraţi să viziteze în decursul celor două zile de festival?  

Dacă festivalul ar fi în timpul săptămânii, în primul rând 
ar trebui să înceapă momentul lor de destindere spirituală vizi-
tând „Muzeul Satului” care reprezintă un obiectiv de seamă al 
stațiunii Moneasa.  

Cum a luat naştere acest muzeu?  
Din dragoste pentru Moneasa. Da, da, din dragoste pen-

tru Moneasa a luat ființă în anul 2018 „Muzeul Satului” - o 
încăpere în fostul Cămin Cultural unde domnul Dan Groza și 
doamna profesoara Ziegler Groza Florina au reușit să adune o 

„Parada Clătitelor este un proiect care a devenit celebru în toată țara, 
organizat la sfârșitul lunii iulie!“

Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

Orice întâlnire cu domnul Ioan Herbei, primarul „Perlei Munţilor Apuseni”, reprezintă pen-
tru intervievator un motiv de bucurie şi de reflecţie. De bucurie pentru că poţi simţi cu 

inima cum buna primire a oaspetelui nu a dispărut definitiv din ţara asta, şi de reflecţie pentru că 
vizitând staţiunea acum îţi dai seama mai uşor de vorba înţeleaptă care spune că omul sfinţeşte locul. 
Despre acest loc mirific şi despre proiectele derulate ori în curs de derulare am stat de vorbă, pentru 
dumneavoastră cititorii „Jurnalului Naţional al Primăriilor, cu amfitrionul meu, în această primă 
parte a întrevederii noastre.  

colecție de obiecte vechi tradiționale ce caracterizează vremu-
rile bunicilor și străbunicilor noștri.  Unele obiecte au fost do-
nate de localnici, altele au fost achiziționate, dar toate au trecut 
desigur prin mâna artistului Dan Groza, care le-a recondiționat.  

Care este orarul acestui muzeu?  
Orarul este de luni până joi între orele 8şi 16 şi vineri de 

la ora 8 la ora 14.  
Nu aş dori, domnule primar, să încheiem această primă 

întâlnire fără să vă rog să-mi spuneţi câteva cuvinte despre 
cea mai mare atracţie turistică a staţiunii.  

Unul dintre obiectivele turistice de mare atracție din zona 
Moneasa este cariera de marmură neagră și roșie. Cariera de 
marmură a fost fondată în 1887. Aici lucrau 40-50 de persoane. 
Piatra a fost folosită în principal la construcția municipiului 
Arad, dar și în bazinele exterioare ale complexului de băi.  

Cât timp a funcţionat?  
Cariera de marmură a funcționat până în secolul XX, iar 

marmura roșie și neagră produsă aici a fost folosită în multe 
construcții. Cariera spectaculoasă în aer liber este situată la 
nord de stațiune, la trei sferturi de oră de mers pe jos. Marmura 
neagră a fost exploatată din straturile inferioare și marmura 
roșie din straturile superioare.  

Domnule primar, vă mulţumesc în numele tuturor citi-
torilor pentru aceste informaţii!  

Nu aş vrea să încheiem, domnule Miron, înainte de a vor-
bi şi despre acel obiectiv turistic din zona Moneasa cunoscut 
ca „Ruinele cuptorului de topit fier”.  

Vă rog!  
Ei bine, acest cuptor este un important vestigiu al inten-

sei activităţi de prelucrare a fierului care se practica în sec-
torul Sebiş-Moneasa, în secolele XVIII-XIX. Obiectivul tu- 
ristic este înalt de circa 10 m şi construit din piatră de granit 
cu căptuşeală de cărămidă în interior. Azi încă se mai văd orifi- 
ciile pentru alimentarea focului şi scurgerea fontei, respectiv 
cele pentru răcire. Apa necesară era furnizată de pârâul din apro- 
piere. Muncitorii aduceau minereul și cărbunele, îl topeau, 
după care separau fierul, care apoi era pus în lingouri și vân-
dut. Cei care ne vor vizita, stârniţi şi de dialogul nostru, vor 
putea vedea ruinele acestui cuptor de topit fierul din Provincia 
Istorică Crișana.  

Mesaj către cetățenii din Moneasa şi Rănușa!  

În perioada 10.05.2021 - 31.07.2021 se desfășoară Recensământul general agricol. Cu acest prilej, vă rog să îi primiți pe 
recenzori și să le oferiți datele pe care vi le solicită, date folosite doar în scop statistic. Mulțumesc pentru înțelegere!  

Primar,  Ioan Herbei  

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON
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Domnule Vasile Todi, în luna iunie a anului care a trecut, 
într-un interviu publicat în «Almanahul Dobrogea», spuneați: 
„Omenirea se află la o răspântie și în curând vom fi martori 
sau invitați la câteva clivaje istorice. Lumea nu va mai fi la fel 
după acest exercițiu planetar gândit și pregătit ireproșabil de 
elita ei intelectuală.” Se pare că ați făcut o predicție exactă.  

Și tristă, în egală măsură. Da, omenirea a intrat în timpul 
aghiorit.  

Cum vom evolua?  
Precum în taigaua siberiană. Pentru multă, foarte multă 

vreme, precum în taigaua siberiană, acolo unde băștinașii sunt 
educați să prevadă totdeauna eventualitatea de a se întâlni cu 
o fiară. Dar, mai neplăcută este întâlnirea cu un om. Dacă 
întâlnind fiara atât vânătorul cât și animalul știu ce 
au de făcut, cu totul altfel se pune problema atunci 
când este vorba de un om, când te întâlnești cu un 
om despre care nu știi nimic. De aceea, tradiția a 
instituit o anume normă de conduită. Un om care 
zărește un alt om se cuvine, mai întâi și întâi, să se 
ascundă și să-și pună arma în poziție de tragere. 
Așa vom trăi, dragă colegă, pentru multă, foarte 
multă vreme, vom trăi cu arma fricii de om, la ochi.  

Ce ciudat, lumea caută un elixir al tinereții de sute de 
ani și ea nu poate găsi un vaccin...  

Ei, căutarea elixirului a înnebunit mulți oameni și să știi 
că, uneori, pe alte paliere ale efectului, căutarea a dat și roade. 
Gândește-te numai la celebrul medic evreu Serge Voronoff, 
pionierul a ceea ce azi numim „Viagra”, vizitat de atâtea ca-
pete încoronate aflate în căutarea tinereții fie ea și sexuală.  

S-au mai ales...  
El a fost omul la care a apelat și regele Carol al II-lea, în 

privința afecțiunii de care suferea, aceea de priapism arterial, 
asemeni lui Ludovic al XV-lea, un alt adevărat priap pentru 
care doamna de Pompadour era ceea ce a fost Elena Lupescu 
pentru suveranul român.  

Și l-a vindecat pe Carol?  
Asta nu știu, dar cercetătorul a devenit chiar personaj lite- 

rar. În romanul lui Mihail Bulgakov „Inimă de câine”, imagi- 
nea profesorului Filipp Filippovici este inspirată din viața 
acestui savant. Vornoff era mai ales cunoscut pentru trans-
planturile de glande și țesuturi testiculare de la cimpanzei la 
om și spun asta pentru ca cititorii care nu-l cunosc pe celebrul 
chirurg Vornoff să înțeleagă mai ușor epigrama lui Păstorel 
din 1931, menită lui Nicolae Iorga: «La Voronoff un cimpan-
zeu / Zărind pe Iorga pe cărare, / Gândea: „ce bine că-i mai 
mare / De-l ia pe el, poate scap eu!”».  

Domnule Vasile Todi, de aici din codrii Munților Zărand, 
din pridvorul căsuței cu pârâu în fața porții, cum se vede 
lumea?  

Lumea urbană, dacă la ea te referi, nu se vede și nici eu 
nu-i caut oamenii atâta vreme cât oamenii ei sunt siliți să stea 
la doi metri distanță unul de altul cu masca pe față și amurgul 
între ei. Draga mea, eu nu am plecat din Timișoara de teama 
avariei epidemice, ci din pricina tristeții oamenilor. Roxana, 
tristețea, ca şi prostia, este contagioasă. Cât privește acest loc 
binecuvântat, aici este atâta liniște că aud cum picură tihnit 
seva în mesteceni, timp în care pot admira în voie inteligența 
animalelor și veselia păsărilor. Cât despre culorile verii... vezi 
și dumneata.  

Credeți că acest coronavirus va ușura instaurarea unei 
noi ordini mondiale?  

Și dumneata ești preocupată de povestea asta?  
Precum auziți.  
Dragă, îmi este greu să înțeleg de ce lumea de 

azi se teme de ceea ce ea numește o nouă orânduire 
mondială.  

Se teme, poate, pentru că nu înțelege...  
Eu cred că se teme pentru că uită, uită sau 

nu știe că începând din secolul al XVII-lea, 
când cardinalul Richelieu a gândit o nouă ordine 
internațională bazată pe statul-națiune, la fiecare 

100 de ani, alți „arhitecți”, impuneau o nouă ordine, vezi ca-
zul Angliei în secolul al XVIII-lea, când a lansat conceptul de 
echilibru al puterii sau, ulterior, al genialului Metternich, care 
în numele Austriei a reconstruit în secolul al XIX-lea, unitatea 
Europei.  

Credeți în viitorul unității Europei de azi ?  
Eu cred că această Uniune Europeană, care reproduce 

idealul marelui Imperiu Carolingian și al Sfântului Imperiu 
Roman de Neam Germanic se află pe un drum bun. Bun, dar 
costisitor. Europa, pentru încă două-trei veacuri nu se va mai 
situa pe o poziție dominantă, decidentă în conducerea lumii. 
Europa nu mai este ce a fost odată, mai exact până în 1917, 
cum nici America nu mai este aceea din 1945, când 35% din 
întreaga producție economică a lumii era americană.  

Și în acest caz, acum…  
Acum se află în blocstarturi China, Japonia, India și eter-

na Rusie, singura țară din lume care își schimbă forma necon-
tenit și căreia geografia îi modelează istoria. Amintind însă de 
forța Americii din ́45, trebuie să ne gândim că peste 20 de ani 
această performanță va fi atinsă de China, și asta nu o spun 
eu, ci Robert Fogel, care nu degeaba este laureat al Premiului 
Nobel. China, spune el, va deține 40% din produsul global al 
lumii în 2040, la care se va adauga 26% a opt parteneri asiatici 
și astfel, în acel an, Asia va reprezenta 66% din producția și 
avuția mondială. 

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 
pentru Almanahul „Dobrogea” 2020  

„Tristețea, ca și prostia, este contagioasă!”

Stabilind din vreme o întâlnire cu Vasile Todi, am plecat, cum se spune, cu vreme, oprind deseori pe malul pârâului 
ce trece prin dreptul casei sale din munte, privind la apa care curgea fără zgomot, domol şi  gândind la oamenii 

care, vorba poetului, îşi trăiesc viaţa în goană, fără a dori să privească spectacolul lumii. Ierburile înalte şi subţiri se aplecau 
toate odată, în timp ce şuvoiul le trăgea, se întindeau în apa limpede, ca nişte plete verzi, lăsate în voie. Soarele îşi trimitea 
razele prin bulele albastre ale undelor, care se urmăreau şi se spărgeau; sălciile bătrâne, cu crengile rupte, îşi oglindeau în 
apă scoarţa cenuşie şi insecte cu picioruşe fine dansau deasupra apei. În poarta casei, interlocutorul meu mă aştepta.


